

**Seminar SAW**  
**History of Science, History of Text, 2011-2016**

December 10<sup>th</sup>, 2015

**Theoretical and Linguistic approaches to scientific texts of the past**

**Martha Cecilia Bustamante** (ERC Project SAW & SPHERE, CNRS & Université Paris Diderot)

*Some comments regarding Paul Ricoeur's view on trace*

**Abstract** – We will focus in this presentation on the work of Paul Ricoeur's *La Mémoire, L'Histoire, l'Oubli*, published in 2000. We will consider the theme of the trace that passes through it and we will focus on the issue of different types of traces, as well as the problems that this generate. Our argumentation is based on a book by Ricoeur as well as on recent publications devoted to both the notion of trace and how it appears in other authors but especially in Ricoeur.

*Quelques commentaires sur la notion de trace chez Paul Ricoeur*

**Résumé** – Nous nous intéresserons dans cet exposé à l'ouvrage de Paul Ricoeur *La Mémoire, L'Histoire, l'Oubli*, publié en 2000. Nous considérerons la thématique de la trace qui le traverse et nous mettrons l'accent sur les différents types de traces, ainsi que sur les problématiques qu'elles suscitent. Nous utilisons pour notre argumentation l'ouvrage lui-même de Ricoeur mais aussi des publications récentes consacrées à la fois à la notion de trace et à la façon dont elle apparaît chez d'autres auteurs mais surtout chez Ricoeur.